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RADA MIEJSKA RYDZYNY 

Protokół Nr LXI/2023 

z LXI Sesji Rady Miejskiej Rydzyny, która odbyła się w dniu 19 grudnia 2023r.  

Obrady rozpoczęto 19 grudnia 2023r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 16:54 tego 

samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 12 radnych, na 15 radnych stanowiących ustawowy skład Rady. 

Obecni: 

1. Grażyna Dembicka 
2. Karol Dembicki 
3. Agnieszka Kasprowiak 
4. Emilia Kraśner 
5. Julian Kruczek 
6. Radosław Kulus 
7. Jan Nawrotkiewicz 
8. Marcin Otto 
9. Piotr Patek 
10. Marcin Pierzchała 
11. Marek Pietrzak 
12. Krystyna Rypińska 
13. Roman Skiba 
14. Leszek Skrobała 
15. Marcin Urbanowicz 

Nieobecni: radna Grażyna Dembicka, radna Agnieszka Kasprowiak, radny Marcin Pierzchała. 

1. Otwarcie obrad Sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Drodzy, ja myślę, że już możemy zaczynać. Już bardzo proszę o ciszę. Szanowni Państwo, otwieram LXI 

Sesję Rady Miejskiej. Szanowni Państwo, dzisiejsza Sesja jest jedną z dwóch najważniejszych Sesji  

w roku kalendarzowym. Oczywiście Sesja absolutoryjna i oczywiście Sesja budżetowa, na której 

będziemy uchwalać również oczywiście, projekt budżetu. Przygotowany przez Pana Burmistrza. 

Szanowni Państwo, witam Radnych Rady Miejskiej. Witam Pana Burmistrza Kornela Malcherka wraz  

z Współpracownikami, czyli Panem Wiceburmistrzem Łukaszem Bartkowiakiem, również Panem 
Skarbnikiem Wojciechem Antoniakiem. Jest również z nami Pani Patrycja Wdowiak - Kierownik Referatu 

Organizacyjnego. Witamy serdecznie Radcę Prawnego, Pana Krzysztofa Pietrzaka. Witamy serdecznie 

Panią Dyrektor Ingę Kaminiarz, Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej, również jest z nami 

Dyrektor Rydzyńskiego Ośrodka Kultury, Magdalena Szymańska-Pietrzak. Witam serdecznie Dyrektora 

Rydzyńskiego Zamku SIMP - Zbigniewa Szukalskiego. Szanowni Państwo, jest również z nami Radny 

Powiatu Leszczyńskiego - Pan Tomasz Szulc. Szanowni Państwo, również witam Sołtysów. Pana Piotra 

Burdę, sołectwo Nowa Wieś. Witam serdecznie Pana Krzysztofa Klemczaka, sołectwo Tarnowa Łąka. 

Jest również z nami Pan Sołtys Andrzej Klak, sołectwo Maruszewo. I również witam serdecznie Pana 

Henryka Łaszczyńskiego, sołectwo Augustowo. Szanowni Państwo, dzisiejsza sesja jest przeprowadzona 

bezpośrednio przez firmę Pana Kornela Katarzyńskiego. Witam serdecznie również Pana Sławomira 
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Zygnera - pracownika Rydzyńskiego Ośrodka Kultury. I witam serdecznie portal rydzyna24.pl - Pana 

Łukasza Wojciechowskiego. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Szanowni Państwo wraz z zaproszeniem na dzisiejszą Sesję otrzymaliście porządek obrad i w tej chwili 

go odczytam. 

Proponowany porządek obrad: 

 

1. Otwarcie obrad Sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie    

międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza związanych  

z  wykonaniem uchwał Rady. 
5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038: 
a) Odczytanie projektu uchwały wraz z uzasadnieniem.  
b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Rydzyna. 
c) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej  

i zgłoszenie zmian w tym autopoprawek. 
d) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do projektu  

i ich przegłosowanie. 
e) Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rydzyna – druk 451. 
6. Uchwalenie budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na 2024 rok. 
a) Odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 
b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej Gminy 

Rydzyna na 2024r. 
c) Odczytanie opinii Komisji stałych Rady. 
d) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej   

i wniosków zawartych w opiniach Komisji Rady. 
e) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek  do projektu budżetu  

i ich przegłosowanie. 
f) Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 452. 
7. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 
a) zmian w uchwale budżetowej Gminy  Rydzyna na 2023 rok – druk nr 453, 
b) zmiany Uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022r.  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023 – 2038 ze 
zm. – druk nr 454, 

c) określenia kwoty jednostkowej będącej podstawą ustalenia kwoty dotacji  
na działalność Centrum Integracji Społecznej w Kłodzie - druk nr 455, 

d) zasad przeznaczania do sprzedaży nieruchomości gruntowych oddanych w użytkowanie 
wieczyste oraz szczegółowych wytycznych sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich 
użytkowników wieczystych – druk nr 456, 

e) w określenia szczegółowych warunków przyznawania oraz odpłatności za usługi opiekuńcze  
i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego lub 
całkowitego zwolnienia od opłat, jak również trybu ich pobierania oraz szczegółowych 
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warunków przyznawania, wymiaru i zakresu usług sąsiedzkich, sposobu ich rozliczania  
i rozszerzenia katalogu osób uprawnionych do tych usług – druk nr 457. 

8. Interpelacje i zapytania radnych. 
9. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
10. Wolne wnioski i informacje. 
11. Zakończenie obrad Sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Czy macie Państwo Radni jakieś pytania do tego projektu? Uwagi? Nie widzę. Zanim przejdziemy do 

głosowania, oczywiście na początku powinienem to uczynić. Szanowni Państwo, w dniu dzisiejszym 

uczestniczy 12 radnych, co stanowi wymagany kworum, przy którym Rada Miejska może podejmować 

prawomocne uchwały. Jeżeli nie ma zgłoszeń, to przechodzimy do głosowania. Jest wszystko okej, tak? 

Bardzo proszę o podniesienie ręki, naciśnięcie przycisku. Jeszcze jedna osoba. Super. Szanowni Państwo, 
informuję, że dzisiejsza sesja będzie prowadzona według porządku, który przed chwileczką 

przegłosowaliśmy, 12 głosami za. 

 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie porządku obrad.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 

3. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych  

w okresie międzysesyjnym. 

Informację przedstawił Przewodniczący Rady Miejskiej Rydzyny pan Roman Skiba.  

Informacja w załączeniu protokołu. 

4. Sprawozdanie Burmistrza o jego pracach w okresie międzysesyjnym, 

zwłaszcza związanych z wykonaniem uchwał Rady. 

Sprawozdanie przedstawił Burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna pan Kornel Malcherek. 

Informacja w załączeniu protokołu. 

 

 

5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na 

lata 2024 – 2038: 

 

a) Odczytanie projektu uchwały wraz z uzasadnieniem. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba odczytał projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024– 2038 wraz z uzasadnieniem. 

b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej  

o projekcie wieloletniej prognozy finansowej Gminy Rydzyna. 

Uchwałę Nr SO-12/0957/201/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Poznaniu z dnia 11 grudnia 2023r. w sprawie: wyrażenia opinii o projekcie wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038 (opinia pozytywna z uwagami) odczytał Skarbnik MiG 
pan Wojciech Antoniak. 

Opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej i zgłoszenie zmian w tym autopoprawek. 

Głos w imieniu Burmistrza zabrał Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak poinformował, że Burmistrz podziela stanowisko wyrażone  
w uchwale Regionalnej Izby Obrachunkowej, stąd proponowana autopoprawka wynikająca ze wskazań 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej. I tak: 

Proponuje się Wysokiej Radzie dokonanie następujących zmian w projekcie uchwały o wieloletniej 
prognozie finansowej Gminy Rydzyna na lata 2024-2038: 

Wynikających ze uwag i wskazań Składu Orzekającego RIO z dn. 11 grudnia 2023r. w uchwale Nr SO-
12/0957/201/2023: 

1. W załączniku Nr 1 do projektu uchwały w sprawie WPF w pozycji 2.2.1.1 ”wydatki o charakterze 
dotacyjnym na inwestycje i zakupy inwestycyjne” przedstawiono dane niezgodne z projektem uchwały 
budżetowej na 2024 rok, a mianowicie wykazano kwotę 0,00 zł, a z projektu uchwały budżetowej na 
2024 rok wynika kwota 53.500,00 złotych. W związku z powyższym w celu wyeliminowania 
nieprawidłowości w załączniku Nr 1 do projektu w sprawie WPF w poz.2.2.1.1 wprowadza się kwotę 
53.500,00 zł, 

2. Analiza projektu uchwały w sprawie WPF na lata 2024-2038 w porównaniu z uchwałą w sprawie 
WPF na lata 2023-2038 w zakresie załącznika nr 2 „Wykaz przedsięwzięć” (uchwała nr LIX/432/2023  
z dnia 31.10.2023r. - ostatnia zmiana przed podjęciem uchwały) wykazała rozbieżność w odniesieniu 
do niektórych przedsięwzięć (poz.1.3.1.1; 1.3.2.1; 1.3.2.9; 1.3.2.17, 1.3.2.23) w zakresie łącznych 
nakładów finansowych, okresu realizacji czy limitu wydatków w poszczególnych latach (...). W celu 
usunięcia rozbieżności  pomiędzy załącznikiem Nr 2 projektu uchwały WPF na lata 2024-2038,  
a uchwałą w sprawie WPF na lata 2023-2038, proponuje się dokonanie zmiany uchwały w sprawie WPF 
na lata 2023-2038 na Sesji w dn.19.12.2023r. (Druk nr 454) celem dostosowania do uchwały w sprawie 
projektu WPF i usunięcia rozbieżności. 

3. Str. 1 – w odniesieniu do dochodów majątkowych, które Gmina planuje pozyskać podano rok 2023 
zamiast 2024, w celu wyeliminowania omyłki pisarskiej koryguje się rok 2023 na 2024 rok, 

4. Na str.3 objaśnień wskazano, tj. 

- „Wydatki majątkowe w zakresie 2024 roku wynikają z projektu uchwały budżetowej na 2024 rok  

w wysokości ponad 12,4 mln złotych” podczas gdy w projekcie budżetu 2024 zaplanowano wydatki 
majątkowe w kwocie 12.372.672,00 zł. W związku powyższym dokuje się korekty w tym zakresie   
w opisie na str.3 objaśnień. 

- w zadaniach zaplanowanych w roku 2024 w ramach wydatków majątkowych wykazano zadanie, 
którego nie planuje się w projekcie WPF na lata 2024 -2038 pn. „Przebudowa i rozbudowa budynku 
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szkoły podstawowej w Dąbczu” w kwocie 12.300.000,00 zł. Powyższe zadanie planowano w WPF na 
lata 2023-2038 (ost. zm. Uchwała LX/446/2023 z dn. 28.11.2023r. , poz. 1.3.2.19) z okresem realizacji 
na lata 2022-2023. Zadanie w wykazie na 2024 rok zostało ujęte błędnie w objaśnieniach, w związku z 
powyższym dokonuje się korekty (wykreślenia zadania) w opisie na str.3 objaśnień. 

- w zadaniach zaplanowanych w latach 2025-2026, przy zadaniu  „Przebudowa i modernizacja stacji 
uzdatniania wody w Dąbczu” dla roku 2025 wykazano kwotę 2,950 mln zł, natomiast w zał. Nr 2 „Wykaz 
przedsięwzięć do WPF” (poz. 1.3.2.31) limit ustalono w kwocie 3,450 mln złotych. W celu 
wyeliminowania rozbieżności dokonuje się korekty zapisu tj.: na 3,450 mln złotych na str.3 objaśnień. 

5. Str.4 – wykazana planowana spłata pożyczki (WFOŚiGW w Poznaniu zaciągnięta w kwocie 
761.490,83 zł) w 2028 r. wyniosła 64.490,83 zł, na wskutek  omyłki pisarskiej zamiast kwoty 61.490,83 
zł, w związku z powyższym dokonuje się sprostowania na str.4. objaśnień. 

Wynikających z zaproponowanej autopoprawki do uchwały budżetowej na 2024 r.: 

1. Zmniejsza się dochody budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 5.499.338,08 
zł z tytułu środków z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację 
zadań inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg 
gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w gminie  Rydzyna” kwotę 3,5 mln złotych. 
Pierwotnie zakończenie tego zadania zostało zaplanowane zostało na koniec 2024 r., jednakże ze 
względu na późniejsze przeprowadzenia postępowania w celu wyłonienia wykonawcy, termin 
zakończenia ustalony został na 15 marca 2025 r. Zmiana ta powoduje przesuniecie  otrzymania 
środków (2 transza), zamiast w 2024 r. na 2025r.  

2. Zmniejsza się wydatki budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 5.499.338,08 
zł na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn 
w gminie  Rydzyna”, które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program 
Inwestycji Strategicznych na realizację zadań inwestycyjnych, gdyż zakończenie tego zadania zostało 
zaplanowane zostało na 15 marca 2025r., zamiast do końca 2024r.  Zmiana ta powoduje przesuniecie  
otrzymania środków (2 transza) i ich wydatkowania, zamiast w 2024 r. na 2025r., 

3. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 750.000,00 zł (600-60016-6050) do kwoty 1.255.61,92 zł 
na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn  
w gminie  Rydzyna” – wkład własny, które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu 
Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych. Zwiększenie tych środków pozwoli na rozstrzygniecie 
procedur związanych z wyłonieniem wykonawcy na realizację tego zadania (po zmianach na ww. 
zadanie planuje się limit wydatków na 2024r. 2,8 mln zł, na 2025 – 1,8 mln złotych, ogółem w latach 
2023-2025-  4.720 mln złotych), 

4. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 1.292.000,00 zł (900-90015-6370) zł z tytułu środków 
otrzymanych z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację zadań 
inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania pn.: „Rozświetlamy Polskę” 
(informacja otrzymana 04.12.2024r.). 

5. Zwiększa się  budżetowe o kwotę 1.292.000,00 zł (900-90015-6370) zł z tytułu środków otrzymanych 
z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację zadań 
inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania pn.: „Rozświetlamy Polskę”. 

d) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do 

projektu i ich przegłosowanie. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba otworzył dyskusję i zwrócił się do radnych, czy mają 
pytania do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej oraz zaproponowanych przez Burmistrza 
autopoprawek.  
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Jednocześnie poinformował, że szczegółowe omówienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2024 – 2038 odbyło się na wspólnym posiedzeniu Komisji pod przewodnictwem Komisji Budżetu  
i Finansów w dniu 27 listopada br., na którym radni zadawali szczegółowe zapytania do poszczególnych 
przedsięwzięć zwartych w WPF, natomiast omówienie proponowanych przez pana Burmistrza 
autopoprawek nastąpiło na wspólny posiedzeniu Komisji, które odbyło się w dniu wczorajszym. 

Głos w dyskusji zabrał radny pan Piotr Patek, który powiedział, że cieszy go fakt realizacji zadania 
wymiany oświetlenia ulicznego w ramach projektu „Rozświetlamy Polskę”, gdyż wielokrotnie 
interpelował w tej sprawie na Sesjach Rady. 

Przy braku innych zgłoszeń do dyskusji Przewodniczący Rady pan Roman Skiba zamknął dyskusję  
i zarządził głosowanie nad autopoprawkami do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta  
i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie 12 głosami 

za. 

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia autopoprawek do projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na 

lata 2024 - 2038. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 

e) Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Rydzyna – druk nr 451. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2024 – 2038. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie 12 głosami za i przyjęła Nr LXI/447/2023. 

 
Głosowano w sprawie: 

Głosowanie nad projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Rydzyna – druk 451. 
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 
 

6. Uchwalenie budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na 2024 rok. 
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a) Odczytanie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poprosił Burmistrza MiG pana Kornela Malcherka  
o odczytanie projekt uchwały budżetowej na rok 2024 wraz z uzasadnieniem. 

Burmistrz przedstawił projekt uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 

Burmistrz powiedział, że w dniu 15 listopada br. burmistrz Miasta i Gminy Rydzyna przedłożył Radzie 
Miejskiej Rydzyny projekt budżetu na 2024 rok. Analiza prognozowanych dochodów i wydatków 
prowadzi do następujących wniosków. Planowane dochody szacowane są w wysokości 60,2 mln 
złotych. Dochody bieżące budżetu mają wynieść 50,8 mln złotych, natomiast dochody majątkowe 
planowane są w wysokości 9,4 mln złotych. Ogółem planowane dochody są niższe od tegorocznych  
o 1,6%.  

Z kolei planowane wydatki bieżące (tj.: wynagrodzenia i pochodne oraz pozostałe koszty działalności 
bieżącej, wydatki na obsługę długu, dotacje, rezerwa ogólna budżetu i inne) mają wynieść 46,2 mln 
złotych. Gmina Rydzyna w 2024 roku planuje wydatki majątkowe (inwestycyjne) w wysokości 12,4 mln 
złotych. Planowane wydatki ogółem stanowią kwotę 58,6 mln złotych i będę niższe od tegorocznych  
o 11,6%. 

Gmina w przyszłorocznym budżecie planuje się nadwyżkę budżetu w wysokości 1,6 mln złotych, która 
zostanie przeznaczona na spłatę zobowiązań z tytułu emisji obligacji komunalnych oraz zaciągniętych 
kredytów i pożyczek. 

W przedkładanym Wysokiej Radzie projekcie uchwały budżetowej na 2024 roku, jak co roku, główną 
pozycją po stronie wydatków stanowią nakłady w dziale oświata, w wysokości 27,4 mln złotych, które 
stanowią 46,8 % ogółu wydatków. Na bieżące utrzymanie jednostek oświatowych – szkoły podstawowe 
wraz z dowożeniem uczniów do szkół zaplanowano nakłady w wysokości 15,9 mln złotych, podczas gdy 
na ten cel Gmina ma otrzymać z budżetu państwa część oświatową subwencji ogólnej w wysokości 13,1 
mln złotych. Jak co roku, oświata wymaga dofinansowania dochodami własnymi, w 2024 r. w wysokości 
2,8 mln złotych. W dalszym ciągu z roku na rok utrzymuje się zatem różnica pomiędzy otrzymywaną 
„subwencją oświatową”, a realnymi wydatkami na to zadanie. 

Poziom dochodów własnych kształtowany będzie przez wiele czynników. Z jednej strony Gmina 
systematycznie otrzymuje niedoszacowaną cześć oświatową subwencji ogólnej. Z drugiej strony można 
zauważyć planowany wzrost dochodów o 49,3% z tytułu udziałów w podatku PIT do kwoty 13,2 mln zł, 
jest to związane z wprowadzonymi zmianami podatkowymi w 2022 r. w zakresie podatku PIT (Polski 
Ład) i zmianami ustawowymi w zakresie finansowania jst. W przedkładanym projekcie uchwały 
budżetowej jest założona kwota środków z budżetu państwa na realizację zadań zleconych, gdzie na 
samorząd gminny nałożono ustawowy obowiązek wypłaty wielu świadczeń pomocy społecznej  na 
kwotę ogółem ponad 3,5 mln złotych, co stanowi 6,9% dochodów bieżących ogółem, a realizacja 
wydatków zleconych zadań stanowi 7,6% wydatków bieżących ogółem. 

W budżecie zaplanowano 604 tys. złotych po stronie dochodów ze sprzedaży majątku. Dochody z tego 
tytułu należy oceniać jako realne. W dalszym ciągu Gmina będzie podejmowała działania w celu 
sprzedaży kolejnych terenów pod zabudowę mieszkaniową w Rydzynie i produkcyjno-usługową  
w Augustowie (obręb geodezyjny Kłoda). 

Najważniejszymi gminnymi inwestycjami są: realizowana przebudowa dróg gminnych na Osiedlu 
Rydzyna 2000 w Rydzynie oraz przebudowa dróg gminnych w miejscowościach Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn 
w gminie w Rydzyna (zadania ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej). Pierwsze zadanie 
zaplanowane jest na lata 2022-2024 w kwocie 8,2 mln złotych, z czego w roku 2024 w wysokości 3,8 
mln złotych. Gmina otrzymała dofinansowanie w wysokości 7,5 mln zł w ramach programu Polski Ład. 
Inwestycja obejmuje przebudowę wszystkich ulic na terenie Osiedla Rydzyna 2000 – jednego  
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z największych osiedli w Rydzynie. Całość obejmuje przebudowę około 2 km ulic wraz z odwodnieniem. 
Zadanie ma zostać wykonane w terminie do końca marca 2024 r. 

Drugie zadanie „Przebudowa dróg gminnych w Dąbczu, Kłodzie i Rojęczynie” zaplanowane jest na lata 
2023 – 2024 w kwocie 3,9 mln złotych, z czego w roku 2024 w wysokości 3,8 mln złotych. Gmina 
otrzymała dofinansowanie w wysokości 3,5 mln złotych w ramach programu Rządowego Programu 
Polski Ład. 

W przyszłym roku Gmina zamierza rozpocząć realizację zadania przebudowy budynku przedszkola w 
Rydzynie przy ul. Plac Dąbrowskiego 1a, zaplanowano na ten cel kwotę 1,450 mln złotych, całość 
nakładów szacuje się na kwotę 2,7 mln złotych z czego pozyskano 2,5 mln złotych dofinansowania z 
rządowego Programu Polski Ład. 

Kolejną inwestycją, na którą gmina otrzymała dofinansowanie w ramach programu Polski Ład jest 
przebudowa i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu w kwocie 5,9 mln zł. Zadanie planowane 
jest na lata 2024-2026 w kwocie 6,4 mln złotych. 

W zakresie wydatków majątkowych Gmina zamierza kontynuować realizację zadań w zakresie poprawy 
bezpieczeństwa przy ciągach komunikacyjnych. W przyszłym roku planowana jest kwota 89 tys. złotych 
na kontynuację przebudowy dróg dojazdowych do gruntów rolnych w ramach funduszu sołeckiego. 

Ponadto śladem lat ubiegłych gmina zamierza złożyć wniosek do Marszałka Województwa 
Wielkopolskiego dotyczący dofinansowania zadań w zakresie przebudowy dróg dojazdowych do 
gruntów rolnych. Jego realizacja i ujęcie w budżecie na 2024 rok uzależnione będą od otrzymania 
dofinansowania. 

Gmina planuje kontynuować zadania związane z rozbudową sieci wodociągowej i kanalizacyjnej  
w Gminie Rydzyna w kwocie 730 tys. złotych. 

W konsekwencji w budżecie na 2024 rok nakłady na działalność inwestycyjną szacuje się w wysokości 
12,4 mln złotych (w tym 11,9 mln zł nakładów ujętych w WPF jako wieloletnie zadania inwestycyjne), 
co stanowi 21,1% ogółu planowanych wydatków, a odliczając wydatki na zadania zlecone ustawami, to 
wskaźnik ten wynosi 22,5%. 

Warto jeszcze nadmienić, że mimo dużych nakładów inwestycyjnych w dalszym ciągu szereg zadań 
czeka na realizację w kolejnych latach. Ponadto sporym obciążeniem przyszłorocznego budżetu będzie 
spłata zobowiązań (1,6 mln złotych) z tytułu emisji obligacji komunalnych oraz zaciągniętych pożyczek. 

Ze względu na bardzo szybko zmieniającą się sytuację makroekonomiczną bliższego i dalszego 
otoczenia, jak również trudne na dziś do oszacowania skutki wzrostu inflacji, wpływu na gospodarkę 
wojny w Ukrainie, realizacja przyszłorocznego budżetu wymagać będzie podejmowania szeregu działań 
mających na celu dalszą racjonalizację wydatków budżetowych i to we wszystkich sferach działalności 
samorządu oraz zintensyfikowania działań w zakresie wysokiej realizacji dochodów budżetowych. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba podziękował panu Burmistrzowi za przedstawienie projektu 
uchwały i przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 

budżetowej Gminy Rydzyna na 2024 rok. 

Uchwałę Nr SO-12/0952/201/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu 
z dnia 11 grudnia 2023r. w sprawie: wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Rydzyna 
na 2024r. (opinia pozytywna z uwagą jak w pkt.II.3 uzasadnienia) odczytał Wiceprzewodniczący Rady 
pan Marcin Urbanowicz. 

Opinia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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c) Odczytanie opinii Komisji stałych Rady. 

Przewodniczący Rady pan Roman Skiba poinformował, że wszystkie Komisje stałe Rady zaopiniowały 
projekt budżetu gminy na rok 2024. Opinie będą stanowiły załączniki do protokołu z dzisiejszej Sesji.  

Są to opinie następujących Komisji: 

- Komisji Budżetu i Finansów, 

- Komisji Rewizyjnej, 

- Komisji Oświaty, 

- Komisji Rolnictwa, 

- Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Wszystkie załączone opinie są jednogłośnie pozytywne. 

d) Wyrażenie stanowiska przez Burmistrza w sprawie opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej i wniosków zawartych w opiniach Komisji Rady. 

Głos w imieniu Burmistrza zabrał Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak. 

Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak poinformował, że Burmistrz podziela stanowisko wyrażone  
w uchwale Regionalnej Izby Obrachunkowej, stąd proponowana autopoprawka wynikająca ze wskazań 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej. I tak: 

Proponuje się Wysokiej Radzie dokonanie następujących zmian w projekcie uchwały budżetowej 
Gminy Rydzyna na 2024 r.: 

W zakresie uwag wskazanych przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Poznaniu (uchwała Nr SO-12-
0952/201/2023 z dnia 11 grudnia 2023 r. Składu Orzekającego RIO): 

1. Rezerwa celowa na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego zaplanowana 
została na poziomie 0,48% wydatków budżetu gminy pomniejszonych o wydatki inwestycyjne, wydatki 
na wynagrodzenia i pochodne oraz wydatki na obsługę długu, a zatem jest niższa niż minimalna 
wielkość tej rezerwy określona w przepisie art.26 ust.4 ustawy z dnia 26 kwietnia 2007 r. o zarządzaniu 
kryzysowym (Dz.U. z 2023 r. poz. 122), który stanowi, że: „W budżecie jednostki samorządu terytorialnego 

tworzy się rezerwę celową na realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego w wysokości nie 

mniejszej niż 0,5% wydatków budżetu jest, pomniejszych o wydatki inwestycyjne, wydatki na wynagrodzenia i 

pochodne oraz wydatki na obsługę długu”. W związku z powyższym zwiększa się plan rezerwy na 
zarządzania kryzysowe o kwotę o 10.000,00 zł do kwoty 110.000,00 zł, celem spełnienia ustawowego 
wymogu. 

W zakresie dochodów budżetowych na 2024 rok (ogółem zwiększenie w wysokości 870.000,00 złotych 
do kwoty 61.062.195,58 zł  złotych)  wprowadza się następujące zmiany: 

1. Zmniejsza się dochody budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 5.499.338,08 
zł z tytułu środków z Rządowego Funduszu Polski Ład. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania 
pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w gminie  Rydzyna” 
kwotę 3,5 mln złotych. Pierwotnie zakończenie tego zadania zostało zaplanowane zostało na koniec 
2024 r., jednakże ze względu na późniejsze przeprowadzenia postępowania w celu wyłonienia 
wykonawcy, termin zakończenia ustalony został na 15 marca 2025 r. Zmiana ta powoduje przesuniecie  
otrzymania środków (2 transza), zamiast w 2024 r. na 2025r. (autopoprawka dotyczy projektu uchwały 
budżetowej na 2024 rok, jak również została ujęta w autopoprawce uchwały WPF; przedsięwzięcie 
1.3.2.26), 
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2. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 1.000.000,00 zł (700-70005-0770) do kwoty 1.604.500,00 
zł dotyczy wpłat z tytułu nabycia prawa własności oraz prawa użytkowania wieczystego, 

3. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 19.000,00 zł (756-75601-0350) do kwoty 110.500,00 zł z 
tytułu podatku od działalności gospodarczej osób fizycznych, opłacany w formie karty podatkowej, 

4. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 34.000,00 zł (756-75615-0310) do kwoty 6.383.615,51 zł 
z tytułu podatku od nieruchomości  od osób prawnych, 

5. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 110.000,00 zł (756-75616-0310) do kwoty 2.480.493,83 
zł z tytułu podatku od nieruchomości  od osób fizycznych, 

6. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 30.000,00 zł (756-75616-0360) do kwoty 50.000,00 zł z 
tytułu podatku od spadków i darowizn, 

7. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 120.000,000 zł do kwoty  1.000.000,00 zł (756-75616-
0500) z tytułu wpływów z podatku od czynności cywilnoprawnych, 

8. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 15.000,00 zł (756-75618-0920) do kwoty 25.000,00 zł z 
tytułu pozostałych odsetek, 

9. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 1.292.000,00 zł (900-90015-6370) zł z tytułu środków 
otrzymanych z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację zadań 
inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania pn.: „Rozświetlamy Polskę” 
(informacja otrzymana 04.12.2024r. - autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2024 r., 
jak również została ujęta w autopoprawce uchwały WPF przedsięwzięcie 1.3.2.29). 

W zakresie wydatków budżetowych na 2024 rok (ogółem zwiększenie w wysokości 870.000,00 złotych 
do kwoty 59.462.195,58 zł  złotych)  wprowadza się następujące zmiany: 

1. Zmniejsza się wydatki budżetowe o kwotę 1.750.000,00 zł (600-60016-6370) do kwoty 5.499.338,08 
zł na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn 
w gminie  Rydzyna”, które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu Polski Ład, gdyż 
zakończenie tego zadania zostało zaplanowane zostało na 15 marca 2025r., zamiast do końca 2024r.  
Zmiana ta powoduje przesuniecie  otrzymania środków (2 transza) i ich wydatkowania, zamiast w 2024 
r. na 2025r. (autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2024 r., jak również została ujęta 
w autopoprawce uchwały WPF przedsięwzięcie 1.3.2.26), 

2. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 750.000,00 zł (600-60016-6050) do kwoty 1.255.61,92 zł 
na realizację zadania pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w 
gminie  Rydzyna” – wkład własny, które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu Polski 
Ład: Program Inwestycji Strategicznych. Zwiększenie tych środków pozwoli na rozstrzygniecie procedur 
związanych z wyłonieniem wykonawcy na realizację tego zadania, 

3. Zwiększa się  budżetowe o kwotę 1.292.000,00 zł (900-90015-6370) zł z tytułu środków otrzymanych 
z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację zadań 
inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała na realizację zadania pn.: „Rozświetlamy Polskę” (- 
autopoprawka dotyczy projektu uchwały budżetowej na 2024 r., jak również została ujęta w 
autopoprawce uchwały WPF przedsięwzięcie 1.3.2.29), 

4. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 558.000,00 zł (801-80101-4010) do kwoty 2.294.504,00 zł, 
na wydatki na wynagrodzenia osobowe pracowników. Podczas składania projektu planu finansowego 
Szkoły Podstawowej w Dąbczu nastąpił błąd pisarski, który na etapie analizy projektu planu został 
zauważony stąd jego korekta, 
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5. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 10.000,00 zł (754-75421-4810) do kwoty 110.000,00 zł na 
zabezpieczenie wysokości planu rezerwy celowej na zarządzanie kryzysowe (co wynika z uwagi opinii 
RIO o projekcie budżetu na 2024r.), 

6. Zwiększa się wydatki budżetowe na dotacje dla organizacji pożytku publicznego o 10.000,00 zł do 
kwoty 235.000,00 zł (926-92605-2360). 

W związku z ww. zmianami ulegają zmianie postanowienia uchwały w ww. zakresie jak i załączniki NrNr 
1,2,4,6,8,9. 

e) Dyskusja nad wniesionymi propozycjami zmian w tym autopoprawek do 

projektu budżetu i ich przegłosowanie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba otworzył dyskusję i zwrócił się do radnych, czy mają 
pytania do projektu budżetu na rok 2024 oraz zaproponowanych przez Burmistrza autopoprawek.  

Jednocześnie poinformował, że podobnie jak w przypadku Wieloletniej Prognozy Finansowej 
szczegółowe omówienie projektu budżetu gminy na rok 2024 odbyło się na wspólnym posiedzeniu 
Komisji pod przewodnictwem Komisji Budżetu i Finansów w dniu 27 listopada br., na którym radni 
zadawali szczegółowo analizowali projekt oraz zadawali pytania do poszczególnych pozycji 
budżetowych, natomiast omówienie proponowanych przez pana Burmistrza autopoprawek nastąpiło 
na wspólny posiedzeniu Komisji, które odbyło się w dniu wczorajszym. 

W związku z powyższym, przy braku zgłoszeń do dyskusji Przewodniczący Rady pan Roman Skiba 
zamknął dyskusję i zarządził głosowanie nad autopoprawkami do projektu budżetu na rok 2024. 

W wyniku przeprowadzonego głosowania autopoprawki do projektu uchwały budżetowej Gminy 

Rydzyna na rok 2024 zostały przyjęte jednogłośnie 12 głosami za. 

Głosowano w sprawie: 
przyjęcia autopoprawek do projektu budżetu Miasta i Gminy Rydzyna na rok 2024.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 

 

f) Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 452. 

Przewodniczący Rady Miejskiej pan Roman Skiba poddał pod głosowanie projekt uchwały budżetowej 
na rok 2024. Uchwała została podjęta jednogłośnie 12 głosami za i przyjęła Nr LXI/448/2023. 

Głosowano w sprawie: 
Głosowanie nad projektem uchwały budżetowej – druk nr 452.  

 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
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TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 
 

Burmistrz MiG pan Kornel Malcherek podziękował Radzie Miejskiej za podjęcie uchwały i powiedział, 
że liczy na owocną współpracę z Radą, przy jego dalszej realizacji.  

Przewodniczący Rady zarządził 10 minutową przerwę. 

Po przerwie… 

7. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian w uchwale budżetowej Gminy  Rydzyna na 2023 rok – druk nr 453. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że w projekcie 
niniejszej uchwały proponuje się zmiany po stronie dochodów i wydatków budżetowych. 

W zakresie dochodów budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie dochodów 
o kwotę 213.973,70 zł zgodnie z załącznikiem Nr 1) m.in. z następujących tytułów: 

- zwiększenie dochodów (852-85231-2100) o kwotę 25,89 zł do kwoty 17.983,25 zł z tytułu  realizacji 
zadań związanych z pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego 
państwa w zakresie wydawania nr PESEL obywatelom Ukrainy,   

- zwiększenie dochodów (853-85395-2180) o kwotę 2.958,00 zł do kwoty 68.889,61 zł z tytułu 
refundacji podatku VAT, 

- zwiększenie dochodów (855-85504-2710) o kwotę 10.880,81 zł do kwoty 10.880,81 zł z środków  
z Funduszu Pracy w ramach Programu „Asystent Rodziny w 2023”, 

- zwiększenie dochodów (855-85595-2100) o kwotę 2.089,00 zł do kwoty 15.234,00 zł z tytułu  realizacji 
zadań związanych z pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego 
państwa w zakresie realizacji świadczeń rodzinnych. 

W zakresie wydatków budżetowych proponuje się dokonanie zmian (ogółem zwiększenie wydatków  
o kwotę 213.973,70 zł zgodnie z załącznikiem Nr 2) m.in. z następujących tytułów: 

- zwiększenie wydatków (010-01042-6050) o kwotę 12.000,00 do kwoty 124.500,00 zł - na zadanie pn.: 
„Przebudowa dróg dojazdowych do gruntów  rolnych w m. Tarnowej Łace”, 

- zwiększenie wydatków (600-60016) o kwotę 50.000,00 zł na wydatki związane z wydatkami na drogi 
gminne, 

- zmniejszenie wydatków (700-70007-6050)  o kwotę 15.000,00 zł  do kwoty 5.000,00 zł na zadanie pn.: 
„Zakup pieca c.o. wraz z montażem w budynku komunalnym – Dąbcze 39”,    

- zwiększa się plan rezerwy ogólnej na kwotę 106.989,16 zł,  

- zmniejszenie wydatków (801-80104-2540) o kwotę 67.000,00 zł do kwoty 623.000,00 zł w formie 
dotacji dla Przedszkola EKO-BRZDĄC, 

- zwiększenie wydatków (801-80104) o kwotę 33.260,18 zł na wydatki Przedszkola Kolorowy 
Wiatraczek, w związku ze zwiększoną ilością oddziałów od 1 września br., 
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- zwiększenie wydatków (852-85231) o kwotę 25,89 zł do kwotę 17.983,25 zł z tytułu  realizacji zadań 
związanych z pomocą obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego 
państwa w zakresie wydawania nr PESEL obywatelom Ukrainy 

- zwiększenie wydatków (853-85395) o kwotę 2.958,00 zł do kwoty 68.889,61 zł z tytułu refundacji VAT,  

- zwiększenie wydatków (855-85504) o kwotę 13.480,81 zł do kwoty 98.856,81 zł w tym 10.880,81 zł 
na wydatki ze środków z Funduszu Pracy w ramach Programu „Asystent Rodziny w 2023”, 

- zwiększenie dotacji podmiotowej (921-92109-2480) o kwotę 40.000,00 zł do kwoty 840.000,00 zł dla 
Rydzyńskiego Ośrodka Kultury w Rydzynie. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Uchwała została podjęta 12 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LXI/449/2023. 

Głosowano w sprawie: 
zmian w uchwale budżetowej Gminy Rydzyna na 2023 rok – druk nr 453.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 
 

b) zmiany Uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022r.  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023 – 2038 ze zm. – 

druk nr 454. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że planuje się 
wprowadzenie zmian w wykazie przedsięwzięć stanowiącego załącznik do uchwały Nr LI/367/2022 
Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022 r. w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
i Gminy Rydzyna na lata 2023 – 2038 ze zm. polegające na m.in.: 

- zwiększa się limity wydatków o kwotę 800 tys. złotych do kwoty 4.720.000,00 zł na realizację zadania 
pn.: „Przebudowa dróg gminnych w miejscowościach  Dąbcze, Kłoda, Rojęczyn w gminie  Rydzyna”, 
które jest dofinansowane ze środków z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych. Zwiększenie tych środków pozwoli na rozstrzygniecie procedur związanych  
z wyłonieniem wykonawcy na realizację tego zadania (po zmianach na ww. zadanie planuje się limit 
wydatków na 2024r. - 2,8 mln zł, na 2025 – 1,8 mln złotych, ogółem w latach 2023-2025 określa się 
limit wydatków -  4.720 mln złotych), 

- zwiększa się  limity wydatków o kwotę 1.292.000,00 zł do kwoty 1.642.000,00 złotych  
w 2024 roku z tytułu środków otrzymanych z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych na realizację zadań inwestycyjnych. Gmina Rydzyna otrzymała promesę na realizację 
zadania pn.: „Rozświetlamy Polskę”. 
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- ponadto proponuje się wprowadzenie 4 nowych przedsięwzięć (które zostały ujęte w projekcie 
uchwały wpf na lata 2024-2038  - na które Gmina uzyskała dofinansowanie w Polskiego Ładu) tj. poz. 
1.3.2.30 „Przebudowa drogi gminnej ul. Wierzbowa w Dąbczu”, poz.1.3.2.31 „Przebudowa  
i modernizacja stacji uzdatniania wody w Dąbczu”, poz.1.3.2.32 „Remont budynku komunalnego  
w Dąbczu 39”, poz.1.3.2.33 „Przebudowa i rozbudowa budynku przedszkola publicznego przy ul. Plac 
Jana Dąbrowskiego 1a w Rydzynie”, 

- zmniejsza się nakłady do kwoty 0,00 złotych w latach 2024-2025 na zadanie poz.1.3.2.27 „Wniesienie 
wkładu do spółdzielni socjalnej Centrum Integracji Społecznej”, w powodu braku możliwości realizacji 
projektu utworzenia Zakładu Aktywizacji Zawodowej, w związku z nie otrzymaniem dofinansowania 
zewnętrznego w wysokości umożliwiającej realizację zadania. 

Zgodnie z art. 231. ust1. ustawy o finansach publicznych zmiana kwot wydatków na realizację 
przedsięwzięć oraz limit zobowiązań może nastąpić w wyniku podjęcia uchwały organu stanowiącego 
jednostki samorządu terytorialnego, zmieniającej zakres wykonywania lub wstrzymującej 
wykonywanie przedsięwzięcia. W związku z tym zmianie ulegają załączniki Nr 1 i 2 do uchwały wraz  
z objaśnieniami przyjętych wartości dołączanymi do uchwały. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Uchwała została podjęta 12 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LXI/450/2023. 

Głosowano w sprawie: 
zmiany Uchwały Nr LI/367/2022 Rady Miejskiej Rydzyny z dnia 20 grudnia 2022r. w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Rydzyna na lata 2023 – 2038 ze zm. – druk nr 454.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 
 

c) określenia kwoty jednostkowej będącej podstawą ustalenia kwoty dotacji na działalność Centrum 

Integracji Społecznej w Kłodzie - druk nr 455. 

Projekt uchwały przedstawił Skarbnik MiG pan Wojciech Antoniak, który powiedział, że zgodnie z art.10 
ustawy z dnia 13 czerwca 2013r. o zatrudnieniu socjalnym (Dz. U. z 2022r. poz. 2241), działalność 
Centrum Integracji Społecznej finansowana jest min. dotacji pochodzącej z dochodów własnych 
jednostek samorządu terytorialnego, w tym przeznaczonych na realizację programu profilaktyki i 
rozwiązywania problemów alkoholowych. Kwota dotacji, w przypadku gdy instytucją tworzącą jest 
organizacja pozarządowa, jest ustalana jako iloczyn kwoty określonej uchwałą rady gminy oraz liczby 
uczestników zajęć reintegracji zawodowej i społecznej prowadzonych w Centrum i liczby pracowników 
Centrum, według stanu na koniec miesiąca, i wypłacana co miesiąc, przez okres działalności Centrum, 
w terminie do 10 dnia miesiąca następującego po miesiącu, za który została przyznana dotacja. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 
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Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Uchwała została podjęta 12 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LXI/451/2023. 

Głosowano w sprawie: 
określenia kwoty jednostkowej będącej podstawą ustalenia kwoty dotacji na działalność Centrum 
Integracji Społecznej w Kłodzie - druk nr 455.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 

d) zasad przeznaczania do sprzedaży nieruchomości gruntowych oddanych w użytkowanie wieczyste 

oraz szczegółowych wytycznych sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników 

wieczystych – druk nr 456. 

Projekt uchwały przedstawił Wiceburmistrz MiG pan Łukasz Bartkowiak, który powiedział, że 
proponowany projekt uchwały przygotowany został w związku z wejściem w życie w dniu 31 sierpnia 
2023r. nowelizacji ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o gospodarce nieruchomościami ustawą z dnia 26 
maja 2023r. o zmianie ustawy o samorządzie gminnym, ustawy o społecznych formach rozwoju 
mieszkalnictwa, ustawy o gospodarce nieruchomościami, ustawy o podatku od czynności 
cywilnoprawnych oraz niektórych innych ustaw. Zmiany dotyczące wieczystego użytkowania 
wprowadziły obowiązek przygotowania i uchwalenia uchwały rady określającej zasady przeznaczania 
do sprzedaży nieruchomości gruntowych oddanych w użytkowanie wieczyste oraz szczegółowych 
wytycznych sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś pytania odnośnie tego projektu uchwały. 
Pytań nie było. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Uchwała została podjęta 12 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LXI/452/2023. 

Głosowano w sprawie: 
zasad przeznaczania do sprzedaży nieruchomości gruntowych oddanych w użytkowanie wieczyste 
oraz szczegółowych wytycznych sprzedaży nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników 
wieczystych – druk nr 456.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 
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e) określenia szczegółowych warunków przyznawania oraz odpłatności za usługi opiekuńcze  

i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób  

z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia 

od opłat, jak również trybu ich pobierania oraz szczegółowych warunków przyznawania, wymiaru  

i zakresu usług sąsiedzkich, sposobu ich rozliczania i rozszerzenia katalogu osób uprawnionych do 

tych usług – druk nr 457. 

Przewodniczący Rady powiedział, że projekt został szczegółowo omówiony na wczorajszym wspólnym 
posiedzeniu Komisji przez panią Ingę Kaminiarz – Dyrektor Miejsko – Gminnego Ośrodka Pomocy  
w Rydzynie. Zapytał, czy radni mają jeszcze jakieś zapytania odnośnie tego projektu uchwały. Pytań nie 
było. W związku z powyższym Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały na druku nr 457. 

 W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Uchwała została podjęta 12 głosami za. Uchwała przyjmie 
numer LXI/453/2023. 

Głosowano w sprawie: 
w określenia szczegółowych warunków przyznawania oraz odpłatności za usługi opiekuńcze i 
specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z 
zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od 
opłat, jak również trybu ich pobierania oraz szczegółowych warunków przyznawania, wymiaru i 
zakresu usług sąsiedzkich, sposobu ich rozliczania i rozszerzenia katalogu osób uprawnionych do tych 
usług – druk nr 457.  
 
Wyniki głosowania 
TAK: 12, NIE: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
 
Wyniki imienne: 
TAK (12) 
Karol Dembicki, Emilia Kraśner, Julian Kruczek, Radosław Kulus, Jan Nawrotkiewicz, Marcin OKo, Piotr 
Patek, Marek Pietrzak, Krystyna Rypińska, Roman Skiba, Leszek Skrobała, Marcin Urbanowicz 
NIEOBECNI (3) 
Grażyna Dembicka, Agnieszka Kasprowiak, Marcin Pierzchała 

8. Przyjęcie interpelacji radnych. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Zakończyliśmy punkt 7 dzisiejszego porządku. Przychodzimy do punktu 8 - przyjęcie interpelacji 

radnych. Do dnia dzisiejszego wpłynęły dwie interpelacje. Pan Przewodniczący Leszek Skrobała je teraz 

przedstawi. 

(Wiceprzewodniczący Rady odczytał interpelacje. Interpelacje w załączeniu protokołu). 

 

9. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Przechodzimy do punktu 9 - Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. Panie 

Burmistrzu, bardzo proszę.  

BURMISTRZ KORNEL MALCHEREK: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo, odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na 

poprzedniej sesji zostały udzielone na piśmie. Dziękuję. 



17 
 

                                                       10. Zapytania i wolne głosy. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Szanowni Państwo, przechodzimy do punktu 10. Wolne wnioski i informacje. Bardzo proszę o zgłaszanie 

się do dyskusji. Najpierw radnych, a później oczywiście jakby ktoś chciał z sali jeszcze zabrać głos. Bardzo 

proszę. Widzę pierwsze zgłoszenie. Pan radny Piotr Patek udzielam głosu. Bardzo proszę. 

RADNY PIOTR PATEK: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Radni, Szanowni Państwo. Jak zawsze zaczynam od 

interpelacji, które złożyłem. Dostałem odpowiedzi. Oczywiście nie zadawalają mnie te odpowiedzi. Bo 

praktycznie wciąż to samo. Te odpowiedzi są kopiuj wklej. Nie wiem, jak to tam można nazywać. Ale 

wciąż to samo, nie ma nic nowości. To zacznę od pierwszej, którą złożyłem. W sprawie dachu na 

budynku, na ulicy Stanisława Leszczyńskiego. Z dnia na dzień, można powiedzieć z godziny na godzinę, 

pogarsza się stan tego dachu. Mogę powiedzieć... Dlatego została złożona ta interpelacja, z tego 

względu, że mieszkańcy się zgłosili. Bo jak były te opady deszczu, które niedawno nawiedziły tu naszą 

gminę i nie tylko. Kraj, można powiedzieć. To po prostu im kapało w domu, tak? I ten temat gdzieś tam, 
na jakiś czas zostawiłem. Bo też o tym interpelowałem. Nic się nie działo. Oczywiście zawsze musimy 

czekać, jak komuś będzie kapać. Bo nie możemy tego zrobić w normalnym okresie. W normalnym czasie. 

Tylko czekamy chyba na zimę, odwilż albo coś. Albo opady, żeby padało. Zalało komuś mieszkanie. I nie 

rozumiem. Mówię, nie rozumiem tego. Bo była sprawa, ja wiem, że trzy dachy były brane pod uwagę 

do remontu. Wycofaliśmy te pieniądze. I m.in. ten dach tego budynku był też brany pod uwagę. Ale 

mówiłem, były trzy dachy. Może zróbmy to etapowo, tak? Wybierzmy z tych trzech dachów jeden, który 

jest w najgorszym stanie technicznym. I zróbmy to, tak? Dopiero jak kapie, to dostaje odpowiedź, że 

będą prace dekarskie wykonane. Jak pozwolą na to warunki. Następna sprawa. Sprawa kanalizacji na 

alei Józefa Sułkowskiego w Rydzynie. Odpowiedź jest ta sama, że cały czas jest podtrzymywane. 
Podtrzymywane, to ta sama odpowiedź. To znaczy, że nie ma pieniędzy. Nie ma zapisane ani w WPF, ani 

w budżecie. I jak już przedstawiałem to kilkanaście razy, że cały czas odkładamy to zadanie. Nie 

rozumiem też dlaczego, no ale chyba tak musi być. No nie rozumiem tej sytuacji. Bo tak jak kiedyś 

mówiłem, koszty rosną. I musi być tam zrobiona przepompownia. I z roku na rok te koszty zrobienia 

tego na pewno rosną. Spotkałem się z Panem SebasLanem, który tu był na sesji. Powiedział, że mam 

przekazać, jako jego radny, który go reprezentuje w Radzie, pozdrowienia dla Pana Burmistrza przede 

wszystkim. Bo mówił, że się z nim spotka po wyborach. I będzie rozmowa na ten temat. Mówił, że nie 

doszło do tego spotkania. Pan burmistrz jakoś unika mieszkańca. Nie wiem, czy odłożył to na późniejszy 

termin, nie wiem. Następna sprawa. Stanu technicznego ulicy Stanisława Leszczyńskiego. Ta sama 

sytuacja. Ta sama odpowiedź. Że monitorujemy. Fajno, że monitorujemy. Możemy nagrywać, możemy 
zdjęcia robić. Ale dziury są te same, które są od jakiegoś czasu. Zastoje wody się robią. I te sprawy są 

bardzo niebezpieczne. Ktoś jadąc samochodem, rowerem, może naprawdę się nadziać nieźle. I sobie 

naprawdę krzywdę zrobić. I dopiero, tak jak już tu mówiłem ostatnio o przejściach. Życia i zdrowia już 

sobie nie kupimy. Ale my to lekceważymy. My monitorujemy, tak? Monitorujemy, bardzo dobrze, że 

monitorujemy. Monitorujemy to dalej. Następna interpelacja była w sprawie ścieżki Rydzyna-Dąbcze. 

Pismo zostało złożone do Zarządu Dróg Powiatowych. Czekamy, jakie będą działania. Bo rozmawiałem 

kiedyś z pracownikiem. Już miało być, że wchodzimy, robimy. I nic z tymi sprawami się nie dzieje. Mówię, 

też to już kilkanaście razy powtarzałem. Korzystają mieszkańcy, turyści. Jeździ się tam na rowerach, 

chodzi się o kijkach. Inne rzeczy, że nawet na deskorolkach czy na hulajnogach. Jeżeli coś jest koska 

zapadnięta, to naprawdę. Jest to sprawa bardzo niebezpieczna dla zdrowia. I nawet, nie wiem, może 
ktoś powie, że przesadzam. Ale życia mieszkańców i nie tylko, turystów. Wracając do sprawy, chciałem 

zabrać głos jeszcze w temat budżetu. Ale powiedziałem, że tu się wszystko zazębia. Bo dzisiaj taki dzień 

ekologiczny. Chciałem trochę powiedzieć w sprawie oszczędności. Bo Pan Burmistrz już stwierdził, że to 

się nie opłaca. Będzie nam się zwracać. Ale chodzi mi o panele fotowoltaiczne. Tyle też, tu już kilkanaście 

razy o tym mówiłem. Rozbudowywaliśmy szkołę jedną, drugą, nie montujemy. Nowe przedszkole, nie 

montujemy. No przecież jeżeli daje to jakieś efekty, że można zaoszczędzić. I na prądzie... Bo w budżecie 
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można sobie spojrzeć, jakie są zapisy. Na zakup energii dla szkół, przedszkoli. Ja uważam, że to jest 

naprawdę gra warta świeczki. I tu już nie będziemy prekursorami. Bo już inne samorządy to robią. 

Proszę zobaczyć w pobliżu nas, gdy budują jakikolwiek obiekt, rozbudowują. Zakładają takie rzeczy. Bo 

mówią, że to się opłaca. I będzie więcej pieniędzy na inne cele budżetowe w gminie. Aha, teraz mi się 

przypomniała jeszcze jedna sprawa. Na temat ulicy Nektarowej. Dostałem pismo, zostało mi przesłane 

pismo. Odpowiedź z Urzędu Miasta i Gminy. Bo mieszkańcy złożyli petycję i pismo w tej sprawie. Budowy 

kanalizacji sanitarnej na ulicy Nektarowej. Zostało mi przesłane to pismo. Zostało wykazane w tym 

piśmie. Zostało zawarte, że w 2022 był ogłoszony przetarg. Zgłosiły się dwie firmy. I z dwóch firm, 
najtańsza oferta była chyba 387 000. I nie mieliśmy takiej kwoty, żeby po prostu... Tak dużej kwoty nie 

mieliśmy za jakby, zostawionej na tą inwestycję. I po prostu nie była to inwestycja zrealizowana. Ale  

w ostatnich zdaniach, gdzieś tam już pocieszenie dla mieszkańców, że w pierwszym półroczu 2024, 

będzie rozpisany przetarg. I może dojdzie do zrobienia tej kanalizacji sanitarnej. Czego tym 

mieszkańcom życzę. Ale również mieszkańcom Alei Józefa Sułkowskiego, gdzie czekają na to już tyle lat. 

Już dawno by to mogło być zrobione. I ja już jak kiedyś mówiłem. Była ciągnięta główna nitka. Ja nie 

mogę tego zrozumieć. Zostawiona studnia na środku, tylko rozprowadzić. Wtedy zrobić. I za jednym 

kosztem, za jedną dokumentacją. I by było wszystko zrobione. I by był naprawdę spokój. Dziękuję 

bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo Panie Piotrze za głos w dyskusji. Szanowni Państwo, jest niedługo Wigilia, więc okres 

świąteczny. Dobrze, nie, no oczywiście. To jest żart, ale tak jak Państwo widzą, staram się też zrozumieć, 

więc... Jest trochę tych spraw na koniec roku, więc trzeba też jakby tutaj podejść ze zrozumieniem. 

Dobrze, czy ktoś jeszcze tutaj z Państwa? Nie widzę zgłoszeń do dyskusji radnych. Więc bardzo proszę. 

Najpierw Pan Radny powiatowy Tomasz Szulc. A później Pan Sołtys Piotr Burda, bardzo proszę. 

RADNY RADY POWIATU LESZCZYŃSKIEGO TOMASZ SZULC: 

Dziękuję za udzielony głos Panie Przewodniczący. Szanowni Radni, chciałem tutaj pogratulować 

przegłosowanego budżetu. I myślę, że Gmina Rydzyna podoła temu budżetowi. Fakt faktem mamy rok 

jeszcze będzie wyborczy. Ale cały kwartał do rządzenia i dysponowania tymi środkami. Ja jako radny 

powiatowy, tu chodzi o bezpieczeństwo. Tu radny przedmówca właśnie mówił o przejściach dla 
pieszych. W Kłodzie mamy pilotażowy, jako powiat, zamontowane dwa przejścia dla pieszych z 

radarami prędkości. Z sygnalizacją świetlną. Działało na razie jeden dzień. Bo tam jeszcze firma nie 

skończyła. Ale po tym jednej dobie, co to już to światło działały. Jest odzew mieszkańców, że to zdaje 

egzamin. Ja osobiście twierdzę, jeżdżąc po Polsce, najlepsze rozwiązanie, jeżeli chodzi o bezpieczne 

przejścia. Bo żadne hopki, żadne radary, które pokazują prędkość, nie działają tak na kierowcę, jak 

czerwone światło na sygnalizatorze świetlnym. Większość Państwa są na pewno kierowcami i wiedzą, 

jak to jest. Także ma to od jutra już działać całodobowo. Także myślę, że bezpieczeństwo w miejscowości 

Kłodach, na tych dwóch przejściach, będzie jak najlepsze. I tutaj ze swojej strony mogę też zapewnić, że 

będziemy na jutrzejszych komisjach. I będę też wnosił, żeby w przyszłym roku w powiecie, takie światła 

pilotażowe były już normą. Bo gdzieś tam co roku były stawiane radary prędkości. Teraz moja 
propozycja, żeby iść w tym kierunku. Żeby robić sygnalizację świetlną. Tu Pan radny tutaj, jak powiem, 

ruszył temat powiatu. Ja jutro na komisji ten temat, tej ścieżki ruszę. Też tam jeżdżę rowerem, nie jest 

tragicznie. Są faktycznie nierówności, gdzie są zapadłości. Postaram się tam panu kierownikowi, to 

przedłożyć jeszcze osobiście, także. Dziękuję i jeszcze raz gratuluję. I przy okazji chciałbym złożyć 

życzenia świąteczne. Zdrowych, spokojnych, radosnych, rodzinnych świąt. I wszystkiego najlepszego na 

Nowy Rok dla wszystkich. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

 

Dziękuję bardzo serdecznie. I teraz Pan Sołtys Piotr Burda, bardzo proszę. 
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SOŁTYS NOWEJ WSI PIOTR BURDA: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Sprawiedliwi Radni, Goście. Chciałem zabrać tylko 

głos w sprawie przetargów działek, które będą się odbywały tutaj w naszym sołectwie... W naszej 

gminie. I chciałem zwrócić szczególną uwagę na to, to już zwracałem wcześniej, że należy każde 
sołectwo. Bo to jest zapisane w statucie sołeckim. Powinno brać udział w sprzedaży tych działek. 

Powinno być informowane. Czyli sołtys i Rada Sołecka mają mieć o tym wiedzę. I teraz, aby uzyskać jak 

największą wartość za działkę. Czyli żeby uzyskać jak najwięcej funduszy dla gminy, te przetargi należy 

ogłaszać nie tylko w gminie, w drugim budynku i w ABC. Czy na stronie tam internetowej. Ale  

w większym gronie. Bo wtedy im więcej jest to rozpowszechnione, tym jest więcej możliwość, że będzie 

więcej klientów. I większy można uzyskać z tego dochód. Dzięki temu, przykład powiedzmy z Nowej Wsi. 

Dzięki temu, że w porę się dowiedziałem o sprzedaży działki, ogłosiłem to na tablicy. Znalazł się drugi 

kupiec. Była możliwość podniesienia wartości. Wyciągnięcia z tego przetargu dużych pieniędzy. Okazało 

się, że w dniu przetargu gmina odwołała przetarg. Z przyczyn dla mnie całkowicie niejasnych. Bo po to 
się robi przetargi, żeby zarobić. I żeby było jak najwięcej klientów. A tu się okazało, że przetarg jest 

odwołany. Dlatego, że musi kupić osoba, która tam ma kupić. Ta osoba już kupuje kilka działek w naszym 

terenie. Między tą działką, była taka działka, rolnika, gminna. Z dojazdem do pola rolnika. I tu się może 

spytam Pana Burmistrza. Jak to tam jest skończone? Bo czy ten rolnik ma jakąś możliwość dojazdu? Czy 

gmina tutaj coś zmieniła? I teraz proszę zobaczyć. Tu bym prosił też, że osoby, które przygotowują pod 

przetarg te działki, żeby zwróciły szczególną uwagę jaki to jest teren. Jak otoczenie, jak to wpłynie na 

sąsiadujące działki. Bo jest mowa o tym i było coś takiego, że tą działkę 402, która jest wysłana  

z przetargu... Chodziło, żeby nie robić konfliktów w społeczeństwie. I wycofano się i wydzierżawiono to 

bezprzetargowo. W też bardzo szybkim tempie to wszystko poszło. Ja tutaj od Pana Burmistrza czekam 

na pismo, powiedzmy już od maja, to jest od czerwca. To już drugi rok nie mam. A tutaj powiedzmy, to 
się robi w ciągu tygodnia. Zdąży się powołać ekspresowo sesję nadzwyczajną. Rada przegłosowuje to. 

Nie ma żadnego tutaj problemu. I tutaj właśnie teraz, jak można zrobić, że jednego mieszkańca dba się 

i się chroni. A drugiego mieszkańca pozbawia się dojazdu do gruntów. I tutaj właśnie chciałbym to 

wyczulić. Jakbyśmy my jako Rada Sołecka, jako Sołtys. I Sołtys powiadamia oczywiście, bo to jest moim 

priorytetem, mieszkańców. Mieszkańcy by wiedzieli powiedzmy o sprzedaży takiej działki, na pewno by 

mieli jakiś na to wpływ. A może by przystąpili do przetargu. I można było tą działkę wcześniejszą, też 

sprzedać w większej wartości. I nie utrudniając rolnikowi dojazdu do gruntów. I tutaj chciałbym to 

uczulić. Bo popełnione są jakieś błędy. Może z tych błędów się nie uda już wycofać. Ale żeby nie 

popełniać błędów w przyszłości. Dlatego to powinno być bardziej jawne. I bardziej szczegółowo powinno 

być to przygotowywane. Żeby takie sytuacje się nie powstawały. I teraz kończąc, to też może. Tak za 
Panem Radnym. To jest ostatnia tutaj kwesLa w tym roku. Chciałem wszystkim Państwu i mieszkańcom 

całej gminy. I w szczególności Nowej Wsi, też złożyć życzenia zdrowia, spokojnych świąt. Szczęśliwego 

Nowego Roku. I życzyć w Nowym Roku, bo to będzie rok wyborczy, żeby były dobre zmiany. Dziękuję. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo Panie Sołtysie. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Nie widzę zgłoszeń, więc Panie 

Burmistrzu, bardzo proszę. 

BURMISTRZ KORNEL MALCHEREK: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Tak jak tutaj wszyscy również też 

podsumowują, składają życzenia. To ja może również chciałbym podziękować. No bo jak to Panie 

Przewodniczący wiemy, tak. Koniec roku. Za współpracę Panu Przewodniczącemu, za ten rok. Radnym 
Rady Miejskiej, Sołtysom, Radom Sołeckim, Radnym Powiatowym, Panu Staroście. Dyrektorom 

Placówek Oświatowych wraz z nauczycielami, pracownikami, Pani Dyrektor Rydzyńskiego Ośrodka 

Kultury wraz z pracownikami, Pani Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej z pracownikami, Kołom 

Gospodyń Wiejskich, Ochotniczym Strażom Pożarnym, Klubom sportowym, stowarzyszeniom, 

fundacjom, przedsiębiorcom, mediom i wszystkich tych, którym tutaj nie wymieniłem. No i co 

najważniejsze, moi drodzy. Wszystkim mieszkańcom z terenu Gminy Rydzyna. Ja bym chciał się również 
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odnieść do rankingu. Gmina Rydzyna w Wielkopolsce na dziewiątym miejscu. W Polsce na 92 - 63 

wskaźniki. Był to ranking Gmina Dobra do Życia. Poziom jakości życia w gminie. I moi drodzy, chciałbym 

też również za to tutaj Państwu podziękować. Bo też to jest również wasza zasługa, że tak wysoko  

i dobrze jesteśmy oceniani. No cóż, do interpelacji jak najbardziej tutaj. Ale nie ma zapisanych, czy tam 

aleja, czy tutaj przejścia dla pieszych, czy panele ulica Nektarowa. Jak najbardziej przyjmujemy do 

wiadomości. Jak będą środki, to będziemy realizować. Dziękuję Panu Radnemu Powiatowemu za 

życzenia. No i na pewno tu Pan Radny będzie tak, to co Pan mówił na komisji. Także tutaj ten temat, tej 

ścieżki rowerowej będzie podnoszony. No i odnośnie tutaj Pana Sołtysa. No zostały zachowane wszelkie 

procedury. Wszystko odbyło się zgodnie z prawem. Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, jeszcze tutaj ad vocem. Bardzo proszę Pan Radny Piotr Patek.  

RADNY PIOTR PATEK: 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Szanowni Państwo. Nie chciałem przed Panem Burmistrzem, 

ale w pierwszych słowach bardzo chcę podziękować Panu Tomkowi, radnemu powiatowemu, że poruszy 

tą sprawę. Może będzie zrealizowane to może w tym roku, ale jak nie da rady, to w następnym.  W jak 

najkrótszym czasie, okresie. I to, co Pan Burmistrz mówił. Wszyscy się przyłączamy do tych życzeń  

i składamy wszystkiego najlepszego. Ale ja tu troszeczkę prywaty, bo obiecałem, byłemu mieszkańcowi, 

to znaczy byłemu mieszkańcowi Rydzyny, który mieszkał do 91 roku w Rydzynie, a obecnie mieszka  
w Chicago. I wiecie, że oni nas oglądają i nas znają, bo poważnie Wam mówię. Oglądają nas. I ja mu 

powiedziałem, że na ostatniej sesji złożę mu życzenia. Jeżeli Pan Przewodniczący nie ma nic przeciwko 

temu, składam Mu... Będę do niego dzwonił, ale powiem mu, żeby obejrzał sobie. Składam mu bardzo 

serdeczne życzenia, dużo zdrowia, szczęścia, pomyślności dla Niego i dla całej rodziny. Bardzo dziękuję 

za udzielenie mi głosu, dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Bardzo proszę, jeszcze Pan Piotr Burda, sołtys. Bardzo proszę. 

SOŁTYS NOWEJ WSI PIOTR BURDA: 

Ja tylko, aby... Ad vocem do Pana Burmistrza. Panie Burmistrzu, nie jest to zgodne z prawem. Statut 

Sołecki mówi wyraźnie, nie będę teraz cytował tych przepisów. Ja uważam, że Statut Sołecki ogólnie 
przyjmując go, zauważyłem, że on w kilkunastu punktach jest niespójny. On był, uchwalany wcześniej. 

Czasy się zmieniają, przepisy się zmieniają. I on już został tam z tyłu. Także jeśli chodzi o prawo. Prawo 

no to radni, że tak powiem, również z sołtysami ten statut jak uchwalali. To on na dzień dzisiejszy można 

powiedzieć, że w 25% już jest niezgodny ze stanem faktycznym. I tutaj na pewno to będzie już w nowej 

kadencji tutaj rady i sołtysów. Podejrzewam, że to jakieś podejście do tego, żeby to opracować na nowo. 

Dziękuję bardzo. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, ja również zostałem tutaj przez Pana Burmistrza oraz jego 

współpracowników, również w imieniu własnym oraz radnych Rady Miejskiej. Chciałbym mieszkańcom 

Gminy Rydzyna bardzo serdecznie jakby, życzyć zdrowych, spokojnych świąt, radosnych. Przede 
wszystkim czasu wytchnienia i odpoczynku. Spędzenia oczywiście w gronie rodzinnym. Szczęśliwego 

Nowego Roku. Tego Państwu bardzo serdecznie życzę. 

 

11.  Zakończenie obrad Sesji. 

PRZEWODNICZĄCY RADY ROMAN SKIBA: 

Wobec wyczerpania porządku obrad, zamykam LXI Sesję Rady Miejskiej. Dziękuję bardzo. 
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